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Powiat, 
25 lat w samorządzie

Dlaczego CYTRYNA?

Zemsta plakatowa Burmistrza

Już w niedzielę spo-
tkamy się przy urnach 
wyborczych. Na kogo 
zagłosować? Głowa 
boli, bo tylu wspa-
niałych kandydatów. 
Wiele osób wygląda 
na banerach pięknie. 
Dosłownie, jakby to 
nie oni. Jednak jeden 
baner zwrócił naszą 
uwagę szczególnie, 
bo są na nim przed-
mioty pomocnicze. 
Cytryna.

Wiktor, dlaczego cytryna?
Faktycznie cytryna jest 
obecna w moich mate-
riałach wyborczych i jest 
istotnym elementem 
mojej kampanii wyborczej. 
Dlatego, że jest symbolem 
aktywnego poszukiwania 
i pozyskiwania, potocznie 
można to określić „wyciska-
nia” środków finansowych z 
funduszy Unii Europejskiej. 
A teraz jest dobry czas, na 
to właśnie „wyciskanie”.  

Czyli jak zwykle chodzi o 
pieniądze?
Dokładnie tak. Odblokowa-
ne w ostatnim czasie pie-
niądze z Krajowego Planu 
Odbudowy, zmienią rzeczy-
wistość wokół nas. Szcze-
gólnie samorządy, będą 
miały możliwość korzysta-
nia z tych funduszy. Aby w 
pełni wykorzystać szanse, 

które ma miasto Wałcz i 
my jako jego mieszkańcy, 
w samorządzie potrzeb-
ni są ludzie, którzy mają 
doświadczenie i potrafią te 
możliwości wykorzystać.     

Jakie doświadczenie ma 
Wiktor Kwaśniewski?
Od wielu lat zawodowo 
zajmuję się pozyskiwaniem 
i rozliczaniem funduszy 
unijnych.  Na początku w 
Agencji Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa, 
gdzie kierowałem zespo-
łem,  realizującym pro-
jekty, związane z rozwo-
jem obszarów wiejskich. 
Obecnie we własnej firmie, 
którą z sukcesem prowa-
dzę od kilku lat. Inspiruję 
i pomagam zdobywać 
fundusze na rozwój firm, 
ale też na projekty pro-
ekologiczne w Wałeckiej 
Spółdzielni Mieszkaniowej, 
gdzie z wyboru mieszkań-
ców kieruję pracami Rady 
Nadzorczej WSM. 

Cytryna jest też zdrowa 
i orzeźwiająca.
Dokładnie tak jak JA.
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Minęło 25 lat od momen-
tu powrotu powiatów 
podczas reformy admini-
stracyjnej. Z perspekty-
wy czasu, to uważa Pan, 
ze to był dobry pomysł, 
że na mapach pojawiły 
się obok gmin powiaty? 
Przecież część zadań mo-
głyby wykonywać właśnie 
gminy? 

Tak, w tym roku mija 25 lat 
funkcjonowania powiatów. 
Po reformie administracyjnej 
1998 r. dokonano poważ-
nego zabiegu, jakim była 
decentralizacja ustrojowa, 
w wyniku której powstały 
dwa podmioty samorządo-
we; powiaty i samorządy 
wojewódzkie. Pyta Pan czy 
to był dobry pomysł? Tak, 
to był bardzo dobry pomysł. 
Przyczyniło się to na pewno 
do rozwoju samorządności 
opartej na zaufaniu, posza-

nowaniu prawa i publicznych 
pieniędzy. 

W ciągu tej historii ćwier-
ćwiecza, bardzo dużo się 
w Polsce zmieniło tak jak 
i się sporo zmieniło na 
obszarze powiatu wałec-
kiego. Co uważa Pan za 
największy sukces powia-
tu?

Istotą reformy po roku 1998 
z jej kamieniami milowy-
mi, uchwaleniem ustawy o 
samorządzie powiatowym 
5 czerwca 1998 roku, było 
przywrócenie wspólnotom 
powiatowym należnego im 
prawa do samodzielnego 
decydowania o sposobie 
zaspokajania swoich zbioro-
wych potrzeb. Początki były 
trudne w kwestiach finanso-
wania powiatów, od samego 
początku funkcjonowały 
one w warunkach perma-
nentnego niedoszacowania. 
Odstąpiono od przyznania 
powiatom możliwość nakła-
dania podatków lokalnych, 
nie zadbano także o odpo-
wiednie transfery na rzecz 
powiatów z majątku Skarbu 
Państwa. Kolejnym ważnym 
problemem były zadania 
zlecone z zakresu admini-
stracji rządowej, które były i 
są niedofinansowane. Mimo 
to powiaty zostały taką na-
pędową siłą rozwoju kraju z 
ważną rolą tożsamościową. 
Czas pokazał, że .... 

Niedawno powiat wałecki obchodził swoje 25 
lecie istnienia . Jest to czas na pewne podsumo-
wanie. O wałeckim powiecie najwiecej wie staro-
sta dr hab. Bogdan Wankiewicz. Rozmawia z nim 
Piotr Kurzyna

Zdążyliśmy już poznać kulisy sprawy sądowej, która odbyła się w trybie wybor-
czym - kandydat na birmistrza Maciej Żebrowski, przeciwko kandydatce na bur-
mistrza, Annie Ogonowskiej. Zapadł wyrok wskazujący winę Anny Ogonowskiej, 
lecz jest  nieprawomocny, od którego odwołała się pozwana, a kampania jest na 
końcówce. Urzędujący burmistrz zagrał zatem Va Bank i stwierdził, że rozplka-
tuje całe miasto z informacją jaka to zła jest jego kontrkandydatka. W związku 
z tym, że miejsca na plakaty już praktycznie nie ma, zaklejano plakaty kandy-
datów z KWW Niezależni.  Nie wystarczyło przyznanie się i bezpośrednie prze-
prosiny po jednej z sesji Rady Miejskiej, nie wystarczyły przeprosiny w udzie-
lonym wywiadzie na łamach periodyku i negocjacje przed rozmową. W swoim 
oświadczeniu o wygranej sprawie przed sądem, kandydat Maciej Żebrowski nie 
powidział też wszystkiego, ale walka polityczna nie musi być z klasą, musi być 
skuteczna. 
Sąd w Koszalinie zadecy-
dował, że Anna Ogonowska 
podczas debaty w TV Asta-
powiedziała nieprawdę, o 
tym że urzędujący burmistrz 
umorzył odsetki od nie-
prawidłowo wykorzystanej 
dotacji swojej rodzinie, która 
prowadzi przedszkole. W 
tym samym czasie anteno-
wym słowa zostały zdemen-
towane przez kandydata, 
jednak w walce politycznej, 

warto wykorzystać wszyt-
kie możliwości. Do Sądu 
w Koszalinie trafił pozew 
przeciwko Annie Ogonow-
skiej, ale także przeciwko 
KWW Niezależni, z którego 
wywodzi się kandydatka. 
Z oczywistych względów 
ten pozew przeciwko KWW 
Niezależni uchylono, ale na 
kandydatkę Annę Ogonow-
ską nałożono nieprawomoc-
ny wyrok. Ma przeprosić 

kandydata Macieja Żebrow-
skiego na antenie telewizji 
ASTA i wpłacić 500zł na cel 
społeczny. Mimo niepra-
womocnego wyroku poszła 
akcja plakatowa z komitetu 
burmistrza Macieja Żebrow-
skiego.Uprzedzając praw-
dopodobieństwo umorzenia 
sprawy w związku ze zbliżaj-
cą się  ciszą wyborczą. 
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Felieton

Tuż przed ciszą

Lada chwila nastanie cisza, 
cisza wyborcza, czyli zakaz 
prowadzenia wszelakiej agi-
tacji wyborczej - również w 
internecie. Myślę, że wszy-
scy kandydaci ubiegający 
się o mandaty radnych, kan-
dydaci na włodarzy gmin, 
z utęsknieniem oczekują 
tego momentu. Zapewne 
wyborcy, także odetchną z 
powodu końca kampanii, a 
właściwie końca zawodów o 
największą ilość i wielkość 
zawieszonych banerów. 
Wielkość tej twórczości 
liczona jest w kilometrach, 
a nie w sztukach. Jeżeli 
tymi materiałami reklamo-
wymi można by naprawiać 
drogi, to niejedna obietnica 
wyborcza zostałaby speł-

niona. A tak w ogóle, to 
jestem ciekawy, który baner 
zyskał Państwa największe 
uznanie, czy któryś z nich 
sprowokował myśli - jaka 
będzie przyszłość naszej 
miejscowości, naszej małej 
ojczyzny? Stawiam na ba-
ner, który nie tylko różni się 
od innych, ale także swoimi 
barwami i układem graficz-
nym przyciąga wzrok, niesie 
jasne przesłanie i na do-
datek będzie wisiał trochę 
dłużej, bo do 21 kwietnia. 
Jeżeli już wspomniałem o 
reklamie, to przypomnę 
też, że 27 września 2022 
roku Rada Miasta Wałcz 
podjęła uchwałę w kwestii 
„ustalenia zasad i warun-
ków sytuowania obiektów 
małej architektury, tablic 
reklamowych i urządzeń re-
klamowych oraz ogrodzeń, 
ich gabarytów, standardów 
jakościowych oraz rodzajów 
materiałów budowlanych z 
jakich mogą być wykonane, 
na terenie Miasta Wałcz”. 
Prawda, że strasznie dłu-
gi ten tytuł. Jeżeli nazwa 
uchwały jest tak rozbudo-
wana, to możecie Państwo 
sobie wyobrazi
, ile stron zawiera główny 
element tego prawa miej-

scowego. Powiem jedynie, 
że czyta się tę uchwałę i 
czyta, a gdy dochodzi się 
do środka zapisów, to już 
niezbyt pamięta się te z 
początku. W każdym bądź 
razie ten akt prawny w skró-
cie zwany uchwałą krajo-
brazową ma uporządkować 
wiele spraw dotyczących nie 
tylko krajobrazu kulturowe-
go, ale także naturalnego. 
Ma umożliwić regulowanie 
zasad umieszczania reklam, 
obiektów małej architektu-
ry oraz ogrodzeń na całym 
terenie Wałcza, który dla 
potrzeb tej uchwały został 
podzielony na osiem ob-
szarów. Chodząc uliczkami 
naszego Miasta trudno nie 
zauważy
, że efekty rozwiązań zapro-
ponowanych w uchwale nie 
są jeszcze widoczne. Zatem 
na pewno nową Radę czeka 
ciężka praca nad tym, by 
wymogi wynikające z zapi-
sów uchwały zostały wpro-
wadzone w życie. Nasza 
„krajobrazówka” jest jedną 
z 82 tego rodzaju uchwał 
podjętych w kraju w latach 
2016 - 2023. Jest czym się 
chwali
, chociaż wydaje się, że do 
tego, by być w pełni zado-

wolonym - jeszcze bardzo 
daleko. Żeby uzmysłowi
, jak szczegółowe zapisy 
są tam zawarte, zacytuję 
definicję reklamy wybor-
czej - „materiał wyborczy, 
referendalny lub reklama 
kandydatów do organów 
jednostek pomocniczych 
- sporządzony na potrze-
by kampanii wyborczych 
(parlamentarnych, pre-
zydenckich, do jednostek 
samorządu terytorialnego 
lub do organów jednostek 
pomocniczych)”.
Kończąc niniejszy tekst po-
chwałę się trochę. W jednej 
z moich publikacji zamiesz-
czonej w „Extra Wałczu” 
zabawiłem się w wróżenie. 
Żaden ze mnie wróżbita, ale 
na przykład upierałem się, 
że będzie czterech kandyda-
tów na burmistrza Wałcza, 
wówczas, gdy wielu wska-
zywało tylko dwóch. Byłem 
przekonany, że reprezen-
tacja Polski w piłce nożnej 
zagra w czerwcu na Mistrzo-
stwach Europy w Niem-
czech, narażając się tym 
samym na złośliwe uwagi 
kolegów. Na marginesie - 
tak psioczymy na naszych 
piłkarzy, a zakup biletu na 
ich mecze w Hamburgu, w 

Berlinie i w Dortmundzie 
był możliwy dla najcwań-
szych internautów, i to tylko 
przez moment. Ciepłe bułki 
rozchodzą się zdecydowa-
nie wolniej. Oczywiście nie 
wszystkie przepowiednie 
spełniły się. Najbardziej 
boli mnie to, że Orzeł Wałcz 
traci tak dużo punktów. Na 
razie myślenie o wygranych 
meczach Orzełka pozostaje 
w krainie marzeń. Ale w 
najbliższą sobotę nastąpi 
przełom i my kibice będzie-
my świadkami pierwszej 
w tym sezonie wygranej. 
Naprawdę! 
I jeszcze jednej sprawy 
jestem niezmiernie cieka-
wy. Otóż wieszczyłem, że 
w Starostwie po wyborach 
możemy doczekać się 
rożnych rozwiązań doty-
czących obsady najważ-
niejszego członka Zarządu 
Powiatu. Nie wykluczałem 
niespodzianki. Już niedługo 
dowiem się, czy mogę dalej 
bawić się w jasnowidztwo.

Marek Pawłowski
  

ERRATA
Koniec kadencji, to dla każde-
go włodarza podsumowanie 
pracy. Burmistrz Żebrowski 
zrobił to za pomocą live ale 
bardzo  oszczędnie. Pochwalił 
się autobusami energooszczęd-
nymi nabytymi za środki, które 
zostały pozyskane w ubiegłej 
kadencji w kontrakcie samorzą-
dowym. Próbował sugerować, 
że były przy tym nieprawi-
dłowości – dlaczego więc nie 
zgłosił tego odpowiednim orga-
nom? Autobusy pozyskane w 
kadencji  M. Żebrowskiego do 
tej pory  nie jeżdżą po ulicach.
Pochwalił się lampami energo-
oszczędnymi, a środki na nie 

zostały pozyskane przeze mnie 
w kontrakcie samorządowym.
Pochwalił się żłobkiem miej-
skim - środki zostały pozyskane 
w ubiegłej kadencji. Przygoto-
wanie obiektu, także odbyło się 
w dużym zakresie w ubiegłej 
kadencji – burmistrz otworzył 
żłobek nie zapraszając na tę 
uroczystość mojej zastęp-
czyni, która wywalczyła jego 
powstanie. Półwysep Strączno 
– opracowanie planu miejsco-
wego, projekt techniczny jego 
zagospodarowania, zgoda 
na odlesienie, pozwolenie na 
budowę, to wszystko zostało 
wykonane i uzyskane w czasie 
mojej kadencji - jako burmi-
strza - a to umożliwiło pozyska-
nie środków na pierwsze prace 
na półwyspie.
Doceniam i szanuję pracę 
wykonaną przez burmistrza i 
pracowników mu podległych, 
którzy kontynuowali wymie-
nione inwestycje, ale oczekuję 
także przyznania, że autorem 
pomysłów i tym, który pozyskał 
środki był poprzedni burmistrz 
oczywiście ze swoją wspaniałą 
ekipą.
Chciałabym, aby M. Żebrowski 

przedstawił całkowicie swoje, 
zrealizowane koncepcje. Aby 
się odniósł np. do obietnicy 
załatwienia sprawy dworca 
kolejowego, którą złożył Miesz-
kańcom w 2018 r, a przecież 
wiedział, że nie jest on wła-
snością miasta i decyzja, co 
do jego przyszłości nie leży w 
gestii burmistrza. Do planów 
związanych z infrastrukturą na 
Dolnym Mieście, obiecanego 
wzrostu liczby firm i nowych 
Mieszkańców ( w latach 2018 
– 2023 ubyło 3 146 Mieszkań-
ców)
Remont stadionu został roz-
poczęty, także za mnie. Był to 
remont dachu budynku admini-
stracyjnego, wymiana stolarki 
okiennej i drzwi zewnętrznych, 
remont elewacji, sanitariatów i 
budowa parkingów.  Zakupiono 
też traktorek – kosiarkę, zegar 
i tablice świetlne. Jak to się 
ma do remontu szatni, którym 
burmistrz się chwali?
Rezygnacja z budowy 2 blo-
ków mieszkalnych całkowicie 
komunalnych przy Zdobywców 
Wału Pomorskiego to błąd, a 
uzasadnianie tej decyzji, że 

jak na mieszkania socjalne, 
to miejsce jest zbyt atrakcyj-
ne - to kuriozum. Świadczy  o 
stosunku Burmistrza do osób 
o słabszej kondycji finanso-
wej, po prostu nie zasłużyli na 
ładnie położone mieszkania. W 
swojej kadencji burmistrz nie 
pobudował żadnego budynku 
komunalnego pomimo, że ma 
już od 2 lat środki na ten cel, 
zdążył natomiast sprzedać ok. 
70 mieszkań komunalnych, 
pozbywając się tych w najlep-
szym stanie. W tym kontekście 
nie brzmi przekonywująco 
obietnica budowy mieszkań 
komunalnych.
Uporządkowanie centrum 
miasta  w rejonie ulic: Tęczo-
wa, Bankowa, Placu Zesłań-
ców Sybiru i ryneczku zostało 
przedstawione, jako zamierze-
nie burmistrza, a tak napraw-
dę zostało wymuszone przez 
opozycję antyburmistrzowską. 
Opozycja ustanowiła takie 
zadanie w planie budżetowym 
już w ubiegłym roku, jako spo-
rządzenie planu funkcjonalno – 
użytkowego dla tego terenu, a 
w roku obecnym uchwaliła 500 

tys. zł na projekt techniczny. 
Chciałabym Państwu przypo-
mnieć, że w latach 2013 – 2018 
spłaciłam 21.656.579 zł rat 
kredytu i 5.244.689 zł odsetek 
od kredytów przy budżecie , 
którego plan finansowy wynosił 
w 2014 roku 74 868 000 zł , 
a w 2018 - 109 389 000 zł. 
Pozostawiłam ponadto 5,5 mln 
zł wolnych środków.
Pan Burmistrz Zebrowski w 
latach 2019 – 2023 spłacił 
7 978 437,38 zł rat kredytu 
i zaplanował w budżecie na 
2024 rok jeszcze 3 mln zł na 
jego spłatę. Proszę mi wyba-
czyć spłaty odsetek nie poli-
czyłam. W budżecie na 2024 
są wolne środki w wysokości 
1 770 tys. zł , a budżet opiewa 
na 165 mln zł.
Pozwólcie Państwo, że na tych 
uzupełnieniach i poprawach 
pozostanę.

Serdecznie pozdrawiam
Bogusława Towalewska

opinie i sprostowania

sfinansowano ze środków finansowych KWW Wspólny Wałcz

Członkini Zarządu 
Województwa Anna 
Bańkowska, starosta 
wałecki Bogdan Wan-
kiewicz i wicestaro-
sta Jolanta Wegner 
podpisali umowę na 
dofinansowanie mo-
dernizacji sali gimna-
stycznej w Zespole 
Szkół nr 4 Rolnicze 
Centrum Kształcenia 
Ustawicznego w Wał-
czu. 
Dofinansowanie przyzna-
ne jest w ramach zadania 
pn. „Pomoc finansowa dla 

jednostek samorządu 
terytorialnego z obszaru 
Województwa Zachod-
niopomorskiego z prze-
znaczeniem na poprawę i 
modernizację infrastruktury 
sportowej w 2024 roku”.  
Modernizacja sali gimna-
stycznej będzie obejmować 
odmalowanie ścian, montaż 
klimatyzacji oraz syste-
mu nagłośnieniowego. Ta 
inwestycja stanowi kolejny 
krok w kierunku poprawy 
warunków sportowych dla 
uczniów i mieszkańców 
miasta.

Fot. Powiat Wałecki

Sala w „rolniku”
 będzie jak nowa
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Śmiertelny wypadek - czołówka w okolicach Rudek
Jedna osoba poniosła 
śmierć w wypadku, 
do którego doszło 1 
kwietnia na trasie nr 
163 Czaplinek-Wałcz 
nieopodal miejscowo-
ści Rudnki. W zderze-
niu czołowym uczest-
niczyły samochody 
marki Skoda, oraz 
Toyota

Podczas akcji ratowniczej, 
zastęp PSP zmuszony był do 
użycia sprzętu hydrauliczne-
go, aby wydobyć z pojazdu 
dwie zakleszczone w nim 
osoby,. Do wypadku udały 
się trzy karetki oraz śmigło-

wiec ratownictwa lotnicze-
go, pracowały tam także 4 
zastępy straży pożarnej. 
Osobą, która nieprzeży-
ła wypadku jest 73-letni 
mężczyzna, mieszkaniec 
powiatu drawskiego. Praw-
dopodobnie wykonywał 

Skodą manewr wyprzedza-
nia i uderzył w prawidłowo 
poruszających się Toyotą  
uczestników ruchu drogowe-
go. Osoba kierująca Toyotą 
jest w ciężkim stanie.

Radni obecnej kaden-
cji nie będą pracować 
nad uchwałami doty-
czącymi działek w wi-
dełkach Kołobrzeska-
-Nowomiejska. O ich 
losie zadecydują Radni 
w nowej kadencji.

Radni na wtorkowej sesji 
mięli podjąć decyzję w spra-
wie wyrażenia zgody na ich 
sprzedaż. Złożony wniosek 
formalny radnej Bogusławy 
Towalewskiej był skuteczny. 
Podkreślała w nim, że okres 
wyborczy nie jest dobrym 
momentem na podejmowa-

nie takich decyzji, gdyż 
uznała że cel wnoszonych 
uchwał jest jak najbardziej 
polityczny, a oprócz tego 
zabrakło pełnych danych 
w uchwałach, takich jak 
wyceny. 

Innego zdania był radny 
Andrzej Ksepko
– Rada musi wyrazić zgodę 
na sprzedaż działek i wte-
dy można dopiero wycenić 
te działki. 
Przedstawiciele magistratu 
wyraźnie wyrażali niezado-
wolenie z takiego obiegu 
sytuacji, podkreślając, że 
sprzedaż działek spowo-
duje wpływy pośrednie, bo 
ktoś ten dom musi wybu-
dować, a następnie gmina 
będzie miała z tego korzy-
ści podatkowe. Przekony-
wał zastępca burmistrza 
Wałcza Adam Biernacki.

Mimo dyskusji punkty doty-
czące sprzedaży działek wy-
cofano i będą podejmowane 
dopiero przez następców 
rajców.
Czy to był faktycznie wybieg 
polityczny pod kampanię, 
jak twierdzą niektórzy radni? 
Trudno stwierdzić jedno-
znacznie. O tym dowiemy 
się w niedalekiej przyszło-
ści. Przypomnijmy tylko, że 

temat działek był jednym z 
najbardziej gorących tema-
tów w tej kadencji i dotyczył 
sprzedaży kompleksowo 
kilku hektarów ziemi w 
widełakch Nowomiejska-
-Kołobrzeska dla jednego z 
większych przedsiębiorców, 
który planował wybudowa 
tam osiedle domków jedno-
rodzinnych i nie tylko.

Radni nie będą decydować
 o sprzedaży działek

Władze powiatu, a za 
nimi kierujący  Po-
wiatowym Centrum 
Kształcenia Zawodo-
wego i Ustawicznego 
w Wałczu mają po-
wody do dumy, gdyż 
właśnie ogłoszono 
pozyskanie impo-
nującej kwoty 12 
milionów złotych na 
budowę Branżowego 
Centrum Umiejętno-
ści (BCU).

Inwestycja, zlokalizowana 
przy ul. Budowlanych, za-
kłada modernizację infra-
struktury oraz jej adaptację 
do potrzeb osób z niepełno-
sprawnościami. Co istotne, 
obiekt zostanie wyposażony 
w niezbędny sprzęt, gwaran-
tujący nowoczesne i efek-
tywne kształcenie.   
Centrum stanie się miejscem 
przeprowadzania specjali-
stycznych kursów i szkoleń 
z zakresu budownictwa, 
zarówno dla uczniów, jak 
i nauczycieli.  Niebawem 
zostanie podpisana umowa 

na przeprowadzenie prac 
budowlanych, zapowiadając 
dynamiczny rozwój projektu. 
Warto zaznaczyć, że założe-
nia centrum kładą szczegól-
ny nacisk na wysoką jakość 
kształcenia oraz otwartość 
na potrzeby różnorodnych 
grup społecznych.
Ta inwestycja dostarczy 
nowych możliwości rozwoju 
zawodowego oraz podnosze-
nia kompetencji w dziedzinie 
budownictwa. Z niecierpliwo-
ścią oczekuje się na kolej-
ne etapy tego znaczącego 
przedsięwzięcia.

„Budowlanka” w rozbudowie

We wtorek 02.04.2024 
r. miało miejsce ofi-
cjalne otwarcie wy-
remontowanej drogi 
powiatowej Karsibór 
- Kłębowiec. Remonto-
wany odcinek mierzy 
ponad 2,5 km. 

W spotkaniu uczestniczyli 
samorządowcy i wykonawcy 

robót. Od lat droga była w 
opłakanym stanie, dziura 
przy dziurze. Miejmy na-
dzieje,że reszta dróg powia-
towych również zostanie w 
najbliższym czasie wyre-
montowana, a jest to temat 
rzeka, choć trzeba przyznać 
uczciwie, postpy prac na 
drogach powiatowych wciąż 
widać. 

Droga
 Karsibór-Kłębowiec 

wyremontowana

fot. Strażacy Powiatu Wałeckiego w akcji

FOT.FB POWIATWAŁECKI

FOT. FB POWIAT WAECKI



Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 
Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-
wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 
roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 

Biuro do pracy,  
Telefon

+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

468469470471

Sprzedam lub wynajmę 
lokal użytkowy Wałcz 

ul.Sienkiewicza 300m2 
(parter i piętro).

Magazyn wolnostojący 
400m2 Kołatnik .

Sklep Witankowo działka  
powierzchnia 17arów
Telefon 602497237

480484.5.6.7

USŁUGI

Remonty Mieszkań 
603091755

484.489

Serwis instalacji fotowol-
taicznych: tel. kontakt: 

tel. 533 626 165

Rodzinne imprezy, malo-
anie twarzy, zabawy dla 
dzieci, wesela, urodziny, 

imprezy firmowe
tel:781 203 002

 

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
p.o. Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Jacek, Natalia, Loni

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
SKŁAD
StudioExtra 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

RÓŻNE
➡️ Kosztorysy

➡️ Nadzór budowlany
➡️ Świadectwa charakte-

rystyki energetycznej
➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczy-
tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY

PRACA 

- samodzielny 
elektryk do montażu 

falowników i tras 
kablowych,
wymagane 

uprawnienia 
do pomiarów.

+48 533626165 
 

Praca w Holandii

WÓJTA GMINY WAŁCZ
informuje, że zostały wywieszone na 

tablicy ogłoszeń
Urzędu Gminy Wałcz i stronie 

internetowej Gminy Wałcz
www.bip.gminawalcz.pl  
wykazy oraz ogłoszenia

nieruchomości przeznaczonych do zby-
cia, najmu i dzierżawy

reklama 

reklama 
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Produkcja tabliczek znamionowych:
- grawer na akrylu,
- znakowanie  na aluminium anodowanym,
- znakowanie także na innych materiałach,

tel. +48 67 387 42 43

„Burmistrz Mirosławca informuje, że w 
dniu 2 kwietnia 2024 r. na tablicy ogło-

szeń Urzędu Miejskiego w Mirosławcu, w 
Biuletynie Informacji Publicznej oraz na 
stronie internetowej Urzędu na okres 21 
dni zostały opublikowane wykazy nieru-
chomości przeznaczonych do sprzedaży 
stanowiących mienie komunalne Gminy 

Mirosławiec”

Zarząd Wałeckiej Spółdzielni Mieszkaniowej 
Lokatorsko-Własnościowej w Wałczu ogłasza nabór na 

Inspektora ds. księgowości 
1. Konieczne wymagania:
- wykształcenie wyższe kierunkowe: administracyjne, prawne lub ekonomicz-
ne, z 5 letnim doświadczeniem zawodowym, 
- obywatelstwo polskie, pełna zdolność do czynności prawnych i korzystanie 
z pełni praw publicznych,
- brak skazania prawomocnym wyrokiem sądu za umyślne przestępstwa 
ścigane z oskarżenia publicznego lub umyślne przestępstwa skarbowe,
- posiadanie nieposzlakowanej opinii, 
- doświadczenie w pracy związanej z obrotem lub zarządzaniem nieruchomościami, 
- znajomość ustaw w szczególności: Prawo spółdzielcze, ustawa o spółdziel-
niach mieszkaniowych, o rachunkowości.
2. Wymagania dodatkowe:
-znajomość, pakietu Windows, MS Office, Exel, 
-umiejętność obsługi urządzeń biurowych,
-samodzielność, umiejętność organizacji pracy, dyskrecja,
-umiejętność pracy w zespole,
-terminowość, sumienność i rzetelność,
-umiejętność nawiązywania kontaktów i współpracy z instytucjami zewnętrz-nymi.
3. Do zakresu zadań wykonywanych na w/w stanowisku należeć bę-
dzie między innymi:
- prowadzenie spraw związanych z ewidencją zasobu lokali mieszkalnych,
- załatwianie spraw związanych z nabywaniem i zbywaniem lokali na wolnym 
rynku,
- przygotowanie dokumentacji związanej z przekształceniami praw mieszka-
niowych w odrębną własność,
- przygotowywanie dokumentacji do ogłoszenia przetargów na zbycie lokali 
mieszkalnych, użytkowych i garaży i przeprowadzanie procedury przetargo-
wej,
- przygotowywanie umów na najem lokali,
wystawianie zaświadczeń dla mieszkańców dotyczących spraw mieszkanio-
wych,
- współpraca z Radcą Prawnym, Komornikiem, Urzędem Miasta, Sądem i 
Geodezją,
- prowadzenie korespondencji w zakresie wkładów mieszkaniowych, budow-
lanych i udziałów, odpowiadanie na pisma dotyczące spraw mieszkaniowych,
- bieżące analizowanie regulaminów obowiązujących w spółdzielni pod ką-
tem zgodności z aktualnie obowiązującym prawodawstwem,
- obsługa programu „Administrator” i dział członkowsko-mieszkaniowy,
naliczanie opłat za gospodarowanie odpadami i wypełnianie deklaracji do UM,

- opracowywanie informacji i sprawozdań dotyczących stanowiska pracy dla 
potrzeb Zarządu, Rady Nadzorczej i GUS,
- wspomaganie działu finansowo-księgowego przy rozliczeniach mediów, 
wyciągach bankowych oraz sporządzaniu przelewów bankowych, 
- inne zadania zlecone przez Zarząd Spółdzielni.
4. Informacja o warunkach pracy na stanowisku: 
- stanowisko pracy znajduje się w siedzibie Wałeckiej Spółdzielni Mieszkanio-
wej Lokatorsko-Własnościowej w Wałczu przy  ul. Wojska Polskiego 2-6, praca 
biurowa, praca przy komputerze, umowa o pracę w pełnym wymiarze na 
czas określony.
5. Wymagane dokumenty:
- List motywacyjny oraz CV wraz z opisem przebiegu pracy zawodowej,
- Kopie dokumentów potwierdzających wymagane wykształcenie (kserokopia 
świadectwa, dyplomu lub zaświadczenia),
- Kopie dokumentów potwierdzających wymagany staż pracy (kserokopia 
świadectwa pracy lub zaświadczenia),
- Oświadczenie o posiadaniu pełnej zdolności do czynności prawnych i korzy-
staniu z pełni praw publicznych oraz braku skazania prawomocnym wyro-
kiem sadu za umyślne przestępstwa ścigane z oskarżenia publicznego lub 
umyślne przestępstwa skarbowe,
- Aktualne zaświadczenie o stanie zdrowia,
- Inne dokumenty o posiadanych kwalifikacjach i umiejętnościach (zaświad-
czenia o ukończonych kursach, szkoleniach, referencje).
W celu ułatwienia kontaktu z kandydatami prosi się o podanie adresu mailo-
wego lub numeru telefonu.
6. Termin składania ofert do 06 maja 2024r. do godz. 15.30, w 
siedzibie Spółdzielni przy ul. Wojska Polskiego 2-6 ( sekretariat II 
piętro ).
Prosimy o zawarcie w CV klauzuli: „Wyrażam zgodę na przetwarzanie danych 
osobowych zawartych w mojej ofercie pracy dla potrzeb niezbędnych do 
realizacji procesu rekrutacji prowadzonego przez Spółdzielnie Mieszkanio-
wą Lokatorsko-Własnościową z siedzibą w Wałczu zgodnie z ustawą z dnia 
29 sierpnia 1997r. o ochronie danych osobowych (tj. Dz. U.   z 2018r. poz. 
138,723)”.

7.  UWAGA ! Ofertę z wymaganymi dokumentami należy złożyć w zaklejo-
nej kopercie  z dopiskiem „Oferta na nabór na Inspektora ds. księgo-
wości”.

Kandydat spełniający wymagania formalne jest zobowiązany do 
zgłoszenia się na kolejny etap naboru (rozmowa lub test) w ustalo-
nym terminie, o którym kandydaci zostaną powiadomieni mailowo 

lub telefonicznie.
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Zadecyduj mądrze 7 kwietnia



W samorządzie nie muszą być partie, lecz obywatele 



POWIAT WAŁECKI - BEZPIECZNY, ZASOBNY, EKOLOGICZNY, NOWOCZESNY

Jesteśmy po to, 
by działać na rzecz wspólnego dobra, 

by Powiat Wałecki rozwijał się 
jak pragną Jego Mieszkańcy. 

Przychodzimy z programem, a w nim między innymi:

- Aby szkoły ponadpodstawowe podniosły poziom  na-
uczania i były bardziej przyjazne dla ludzi młodych. Na-
uczyciele powinni być lepiej motywowani i nagradzani za 
dobre efekty.

- Aby służba zdrowia zaczęła działać  w końcu sprawniej 
i szybko. Wsłuchujemy się w głosy mieszkańców, wiemy 
czego oczekują.

- Samorząd musi być przyjazny seniorom, osobom niepeł-
nosprawnym i wykluczonym społecznie. Główne zadanie 
samorządu, to zaspokojenie potrzeb mieszkańców, a nie 
wybranych elit.

Zapraszamy do głosowania  na 
KANDYDATÓW KWW „WSPÓLNY POWIAT”,

bo to jest  podstawa przywrócenia  normalności,
ale też rozwoju POWIATU i współpracy

z wszystkimi GMINAMI. 

Nasi  KANDYDACI wszechstronnie wykształceni,
ambitni i chętni do pracy na rzecz POWIATU,

są GWARANCJĄ ZMIAN  
 oczekiwanych przez Mieszkańców .



sfinansowano z KWW Niezależni

9



Wczoraj i wczoraj...
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NGO-sy

List do redakcji

Wiele się mówi o NGO-sach, 
ale nie zawsze wiadomo o co 
chodzi. NGO ( non govern-
mental organisation ) to po 
naszemu organizacje poza-
rządowe np. stowarzyszenia 
czy fundacje itp. 

W Polsce pojęcie to defi-
niuje ustawa o działalności 
pożytku publicznego i o 
wolontariacie z 2003 roku, 
która wprowadza rozszerzo-
ną definicję organizacji poza-
rządowych jako podmiotów 
prowadzących działalność 
pożytku publicznego. 
„Ale z czym to się je…”
Wielu z nas ma styczność 
z organizacjami pozarzą-
dowymi, ale tak naprawdę 
głównie z wolontariuszami 
tychże organizacji – mówi 
Piotr Romanowski. - Sam je-
stem wolontariuszem w kilku 
organizacjach np. w Szla-
chetnej Paczce czy WOŚP-ie. 
Żeby w ogóle mówić o 
organizacji pozarządowej, 
to najpierw musi się zebrać 
kilka osób np. minimum 7 
w stowarzyszeniu, które ma 
być rejestrowe, czyli takie, 
które rejestrujemy w sądzie 
KRS. Osoby te muszą wy-
pracować wspólne kierunki, 
mieć pomysł na działanie ta-
kiego stowarzyszenia. Muszą 
wiedzieć co chcą robić, czy 
w jakich dziedzinach prowa-
dzić działalność.   Zawiązuje-
my stowarzyszenie, piszemy 
statut, wybieramy zarząd.  
Tak to niestety jest, że musi 
to być wszystko sformalizo-
wane.    
Mamy zarejestrowane 
NGO, co dalej ?
To teraz już możemy dzia-
łać ale…  NGO-sy w swoich 
strukturach mają osoby, 
które właśnie chcą działać 
we wspólnych celach, np. 
pomagać potrzebującym, se-
niorom czy organizować za-
jęcia dla dzieci. Organizacje 
pozarządowe są uprawnione 
do realizacji zadań wła-
snych jednostek samorządu 
terytorialnego itp.  Mogą 
brać udział w konkursach, 
przetargach. Takie działania 
mają pozytywne aspekty 
zarówno społeczne, m. inny-
mi aktywizacja społeczna, 
budowanie społeczeństwa 
obywatelskiego ale też 
ekonomiczne. NGO-sy często 
mają w swoich szeregach 
„pozytywnych wariatów”, 
którzy z pasją i za mniejsze 
pieniądze mogą działać dla 
dobra społeczeństwa.  
Niestety nie wszystkie samo-
rządy korzystają z dobro-
dziejstw organizacji pozarzą-
dowych. 
Osobiście uważam – mówi 
Piotr Romanowski - , że 
niedoceniane są wartości 
instytucjonalne, zasoby 
ludzkie czy doświadczenie 
tychże organizacji. Takie 
NGO-sy powinny dotrzymy-
wać szerokie wsparcie od 
rządu, samorządu i innych 
instytucji, aby móc rozwijać 
skrzydła i skutecznie prowa-
dzić działania dla naszych 
małych ojczyzn. 
Co jest problemem ?
KASA . Tak, to pieniądze a 
raczej ich brak lub niedosta-
teczne finansowanie takich 
działań organizacji. Gdyby 
finansowanie było odpowied-
nie to NGO mogłyby wiele 
rzeczy dla mieszkańców 
robić lepiej, taniej i mądrzej.  
Oczywiście gro z organizacji 
pisze wnioski, bierze udział 
w konkursach i pozyskuje 
środki zewnętrzne i super. 
Tylko to są środki na reali-
zację konkretnego projektu 
a później walka o być albo 
nie być. Wsparcie działań 
organizacji pozarządowych 
wprost przeniosłoby się 
na wzrost zainteresowania 
działalnością wolontariatu. 
Wolontariusze to fundament 
wielu organizacji non-profit. 

Apel Piotra Romanowskiego : 
Chciałbym zaprosić Sza-
nownych Czytelników do 
przyłączenia się do na-
szych działań w ramach 
Magazynu Dobra w 
Wałczu.  Niestety rów-
nież i my, borykamy się  z 
problemem, związanym z 
wzrostem kosztów utrzy-
mania, dzierżawy Maga-
zynu. Zwracam się do 
Państwa z ważną prośbą 
o wsparcie naszej inicja-
tywy – Magazynu Dobra 
w Wałczu, który stanowi 
ważny element wsparcia 
dla naszej lokalnej społecz-
ności ale też dla uchodź-
ców i osób spoza Wałcza. 
Magazyn Dobra to 
miejsce, gdzie każdy może 
przynieść używane przed-
mioty codziennego użytku, 
sprzęt AGD czy meble, 
które następnie trafiają 
do osób potrzebujących. 
Niektóre z nich wymagają 
napraw czy też wyczysz-
czenia. Nasza działalność 
opiera się na solidarności 
i wzajemnym wsparciu, a 
naszym celem jest zapew-
nienie godnych warunków 
życia dla potrzebujących 
pomocy, wsparcia. Nie-
stety, mimo naszych 
starań, Magazyn Dobra 
stoi przed poważnym 
wyzwaniem finansowym. 
Rosnące koszty wynajmu 
i utrzymania magazynu 
stawiają naszą działalność 
pod znakiem zapytania. 
Dlatego zwracamy się do 
Państwa z prośbą o pomoc 
finansową, która pozwoli 
nam kontynuować naszą 
misję i dalsze wsparcie dla 
potrzebujących.
Wsparcie finansowe: Każda 
kwota, nawet najmniejsza, 
pomoże nam w pokryciu 
bieżących kosztów działal-
ności i wynajmu magazy-
nu. Darowizny można prze-
kazywać na nasze  konto 
bankowe 55 1870 1045 
2078 1071 5322 0001.
Dlaczego warto nas wspie-
rać?
Wspierasz lokalną spo-
łeczność: Pomagając nam, 
bezpośrednio wspierasz 
mieszkańców Wałcza i 
okolic.
Wspierając naszą inicjaty-
wę pomagasz dbać o śro-
dowisko - używane rzeczy 
nie trafiają na wysypisko 
śmieci ale otrzymują dru-
gie życie. Nasze stowarzy-
szenie organizuje również 
Wałecki Kiermasz Różno-
ści, gdzie różne przed-
mioty mieszkańcy mogą 
między sobą wymieniać, 
sprzedawać itp. Podczas 
kiermaszów próbujemy 
organizować różne atrakcje 
czy wspierać różne zbiórki 
charytatywne na leczenie 
dzieci.  Tam też powstał 
pomysł organizowania nie-
odpłatnych zajęć sporto-
wych dla uboższych dzieci 
m.innymi w badmintona, 
pingponga, tenisa ziemne-
go.  Przy okazji kiermaszów 
postanowiliśmy urucho-
mić taki punkt, w którym 
będziemy przyjmowali, do-
konywali drobnych napraw 
i wydawali różne używane 
przedmioty, meble, agd 
itp. Nazwałem to MAGA-
ZYN DOBRA.
Na koniec chciałbym 
serdecznie podziękować 
wszystkim, za dotychcza-
sową współpracę, prze-
kazywane przedmioty dla 
potrzebujących ale także 
za ciepłe słowa, które od 
Was słyszę na ulicach Na-
szego Miasta.  To daje mi 
osobiście energię i chęci do 
kolejnych działań. 

DZIĘKUJĘ 
Piotr Romanowski

Szanowna redakcjo, po 
obserwacji postów na me-
diach społecznościowych, 
czy w rozmowach bardziej 
lub mniej zniesmaczonych, 
chciałbym zwrócić uwagę 
niektórym osobom oburzo-
nym i oburzanym odnośnie 
przyszłych koalicji i ukłądów 
politycznych. 
Podgadywanie, że ktoś się z 
kimś dogaduje  przed wybo-
rami, wypowiadają osoby, 
które nie widzą w swym 
oku belki, choć może być 
to spowodowane zaślepie-
niem.
Pragnę zauważyć, że koń-
cząca się kadencja samo-
rządów obfitowała w różne 
koalicje , które wywoływały 
zdziwienie i liczne komen-
tarze. Bywało również że 
Koalicja Obywatelska ściśle 
współpracowała
z Prawem i Sprawiedliwo-
ścią. Czy to jest niemożł-
iwe? Tak właśnie było w 
Radzie Powiatu w Wałczu, 
gdy w związku z tocząca się  
sprawą karną  wobec Prze-
wodniczącego Rady Powiatu  
Bogdana Białasa - radni 
mimo sprzeciwu radnych 
Koalicji Obywatelskiej i ORS 
„ Przyszłość” na czele ze 
Starostą Wankiewiczem, 
zmusili  Pana Białasa do 
rezygnacji z funkcji. Warto 
zaznaczyć, że ORS i KO 
zawsze byli oznaczeni jako 
jedno i to samo, a teraz 
pokazali swój #teamwałcz, 
więc wyprzeć się oficjalnie 
już nawet się nie uda.
Nowym Przewodniczącym 

Rady miał wówczas zostać 
koalicjant, czyli przedstawi-
ciel klubu radnych „Nieza-
leżni” , niestety radni Prawa 
i Sprawiedliwości ( mimo 
przewagi opozycji )  nie 
„poszli za ciosem„ i Prze-
wodniczącym Rady został 
wówczas Tadeusz Wenio. 
Na wiceprzewodniczącego 
zaś mianowano Ireneusza 
Sawczyszyna z PiS. Tego 
chciało KO i ORS, czyli #te-
amcośtam

Również gdy Pan Bogdan 
Białas , złożył rezygnację z 
funkcji radnego, bo musiał.  
Wóczas radni z PIS nie byli 
zainteresowani zmianą 
Przewodniczącego Rady.
Był to pakt pomiędzy PiS, a 
KO, który wówczas o dziwo 
nikomu nie przeszkadzał. 
Dziś natomiast bulwersuje, 
nie wiadomo dla czego? 
Mam nadzieję, że PIS nigdy 
więcej nie poprze  Koalicji 
Obywatelskiej w Radzie 
Miasta  i Radzie Powiatu. 
A Koalicja Obywatelska i 
inne zabarwienia nie poprą 
PiSu, bo to przynajmniej 
będzie światczyło o tym, że 
mają jakieś jaja i zasady. 
Liczę natomiast na dialog, 
którego brakuje, a o którym 
obecnie tylko się mówi i 
można zaobserwować to 
w tej wilekiej polityce, a 
co dopiero ma byc tutaj w 
samorządach?

dane autora do wiadomości redakcji 



... Czas pokazał, że to była 
dobra reforma administracyj-
na, a nasz samorząd przez te 
ćwierćwiecze `udowodnił, że 
jest silny przede wszystkim 
siłą swoich mieszkańców.
W ciągu dwudziestu pięciu 
lat zrealizowaliśmy wiele 
projektów, na które udało się 
pozyskać środki z Funduszy 
Europejskich, budżetu pań-
stwa oraz w ramach finan-
sowania współpracy trans-
granicznej. Takim naszym 
sztandarowym sukcesem jest 
Zakład Aktywności Zawodo-
wej, nowoczesne warsztaty 
szkolne przy Powiatowym 
Centrum Kształcenia Zawo-
dowego i Ustawicznego oraz 
Lokalne Centrum Nauki „ 
Metalowe Inspiracje”

Sukcesów słyszę, że jest 
sporo, ale były też poraż-
ki. Powiat wałecki za naj-
większą porażkę w ciągu 
25 lat uznaje...

Jak w życiu, były i chwile 
trudne, które musieliśmy 
odważnie podjąć. To rok 
2013 przygotowanie progra-
mu naprawczego dla Powiatu 
Wałeckiego. Opracowany 
został program naprawczy 
w celu poprawienia sytuacji 
finansowej jednostki oraz 
zabezpieczenia stabilizacji 
finansowej dla prawidłowego 
realizowania zadań, zagro-
żonych w związku z koniecz-
nością dokonywania spłaty 
zobowiązań przejętych w 
latach 2005 – 2010 od prze-
kształconego Szpitala
Powiatowego w Wałczu. 
Zadłużenie powiatu walec-
kiego według stanu na dzień 
31 grudnia 2012 roku wy-
nosiło wówczas  niecałe 31 
milionów złotych. To stanowi-
ło 60,3% dochodów ogółem, 
natomiast po wyłączeniu za-
dłużenia związanego z reali-
zacją zadań finansowanych z 
funduszy unijnych wyniosło 
59,4%.  Było to dla mnie i 
Zarządu wielkie wyzwanie. 
Żeby otrzymać w ramach 
programu naprawczego po-
życzkę musieliśmy udowod-
nić Ministerstwu Finansów, 
że wprowadzimy restrykcyj-
ne programy oszczędnościo-
we. Zaczęliśmy od siebie 
obniżając pensje starosty, wi-
cestarosty i skarbnika i wiele 
innych ruchów oszczęd-
nościowych. Było bardzo 
ciężko, ale opłacało się, dziś 
jesteśmy  powiatem, który 
może podejmować wyzwania 
o których wcześniej można 
było tylko pomarzyć.  

W monografii, która po-

wstała z tej okazji pojawi-
ło się zestawienie wszyst-
kich radnych w tym 
okresie. Są tam osoby, 
które we władzach powia-
towych zasiadają od sa-
mego początku, a wśród 
nich także Pana postać. 
Pamięta Pan ówczesnych 
radnych, którzy są z 
Panem we władzach od 
zawsze. 
Pierwsze wybory do rady 
powiatu wałeckiego  odbyły 
się 11 listopada 1998 roku. 
Pierwszym starostą został 
wybrany Henryk Wojta-
sik. Tak się składa, że Pan 
Wojtasik nie był radnym, a 
ówczesna koalicja  AWS, US 
(Unia Samorządowa) zapro-
ponowała kandydata spoza 
rady. Tak się złożyło, że od 
początku funkcjonowania 
Rady Powiatu Wałeckiego 
nieprzerwanie w samorzą-
dzie działają dwie osoby tj. 
Janusz Różański i moja osoba 
( 6 kadencji). Jest kilka osób, 
które są w radzie powiatu 
5 kadencji; Bogdan Białas, 
Danuta Kęsek, Marek Paw-
łowski, 4 kadencje: Andrzej 
Gostołek, Jerzy Goszczyński, 
W ciągu tych 25 lat staro-
stów było 3: Henryk Wojtasik 
– 2 lata, Janusz Różański – 6 
lat i Bogdan Wankiewicz – 18 
lat. 

A jak porównać mieliby-
śmy pracę władz powiato-
wych na samym początku 
swojej działalności, a te-
raz to jakie są największe 
różnice w porównaniu?
Początki Powiatu Wałec-
kiego z roku 1999 to czas 
trudnych przemian, kolejne 
kadencje to poszukiwanie 
najlepszych rozwiązań spo-
łeczno-gospodarczych, i tak 
jest do dnia dzisiejszego,  i 
pewnie będzie w przyszło-
ści, bo rozwój potrzebuje 
permanentnego dopingu.                                             
Szczególną opieką objęto 
ochronę i kształtowanie śro-
dowiska oraz wykorzystanie 
zasobów i majątku o znacze-
niu lokalnym. Zachodzące 
zmiany na przestrzeni tych 
25 lat ukazują osiągnięcia w 
rozwoju powiatu waleckiego 
w zakresie edukacji, polityki 
społecznej, współpracy tran-
sgranicznej, infrastruktury 
drogowej, bezpieczeństwa 
publicznego, które zostały 
zrealizowane z wykorzysta-
niem środków finansowych 
własnych, krajowych i z pro-
gramów Unii Europejskiej. To, 
że tak sprawnie ta machina 
ruszyła od samego początku 
to zasługa wielu ludzi: rad-
nych, członków Zarządów, 
pracowników urzędu powia-
towego i jednostek organiza-
cyjnych powiatu.
Reasumując, początki, to 
uczenie się samorządności  
i tworzenie solidnych pod-
staw pod rozwój wspólnoty 
lokalnej. Teraźniejszość, to 
budowa nowoczesnego po-
wiatu wykorzystując do tego 
celu instrumenty i narzędzia, 
które w swym założeniu mia-
ły usprawnić wykorzystanie 
środków unijnych  przyczynić 
się do tego, by w poszcze-
gólnych perspektywach były 
bardziej efektywnie wyko-
rzystane pod budowę nowo-
czesnego i innowacyjnego 
powiatu.

Jakie wyzwania na najbliż-
szy czas ze strony powia-

tu?
Minione 25 lat w historii 
powiatu wałeckiego to czas 
nieustannych wyzwań, 
szukania kierunków rozwoju 
społeczno-gospodarczego, 
m.in. przez partnerstwo na 
poziomie lokalnym i współ-
pracę międzynarodową na 
poziomie regionalnym.
Samorząd terytorialny będąc 
gospodarzem swojej „małej 
ojczyzny”, ponosi odpo-
wiedzialność za jej rozwój 
gospodarczy i społeczny, 
standard życia społeczności, 
ład przestrzenny i zagospo-
darowanie terenu, ochronę 
środowiska naturalnego, 
edukację i opiekę nad dzieć-
mi, pomoc społeczną i wiele 
innych przypisanych mu pra-
wem obszarów. 16 września 
2020 r. powołano partner-
stwo noszącego nazwę: „Sieć 
współpracy zarządzania 
strategicznego gmin na rzecz 
kompleksowego rozwoju 
Powiatu Wałeckiego”. Okre-
śla ono kluczowe dla obszaru 
partnerstwa wyzwania roz-
woju społeczno-gospodarcze-
go, wynikające z istniejących 
uwarunkowań społecznych, 
ekonomicznych, środowisko-
wych i infrastrukturalnych.
Jest ono wyrazem wspólnej 
polityki gmin i powiatu w 
działaniach partnerskich, jest 
również pierwszym tego typu 
dokumentem, opracowanym 
wspólnie przez 5 gmin po-
wiatu i powiat wałecki.

Na poziomie regionalnym 
powiat wałecki współpra-
cuje także bardzo aktyw-
nie z partnerami zagra-
nicznymi. Czy te kontakty 
dają aż tak dużo?
 Partnerska kooperacja 
prowadzona jest z trzema 
powiatami niemieckimi: 
Osnabrück, Uckermark, 
Vorpomeren Greifswald oraz 
miastem Fastów na Ukrainie. 
Współpraca dotyczy wielu 
dziedzin, m.in. działalności 
oświatowej, wymiany mło-
dzieży, organizacji pozarzą-
dowych, sportu, kultury i 
turystyki, instytucji otocze-
nia biznesu. Pokłosiem tej 
współpracy jest możliwość 
pozyskiwania środków z Unii 
Europejskiej na realizację 
wspólnych projektów w ra-
mach INTEREG -u.

Współpraca jednostek 
samorządu terytorialne-
go z przedsiębiorcami, 
czy sektorem edukacji i 
nauki, z organizacjami 
społecznymi są wymienia-
ne przez samorządowców 
zawsze. Jak Pan się do 
tego odniesie?
Coraz więcej samorządów 
podejmuje próby ożywienia 
kontaktów gospodarczych w 
ramach współpracy partner-
skiej, upatrując w niej szanse 
na większe zatrudnienie i 
zrównoważony rozwój samo-
rządu lokalnego. Współpraca 
partnerska jest jedną z waż-
niejszych możliwości reali-
zacji przedsięwzięć rozwojo-
wych, a także dzielenia się 
doświadczeniami korzystania 
ze swojej wiedzy. Jednym z 
głównych parametrów oceny 
stanu gospodarki jest aktyw-
ność gospodarcza w ramach 
przedsięwzięć partnerskich, 
której wyznacznikiem jest 
liczba podmiotów biorących 
udział w realizacji wspólnych 
inicjatyw na rzecz mieszkań-

ców.
W powiecie wałeckim ważną 
rolę odgrywa Fundusz Porę-
czeń Kredytowych Polskiej 
Fundacji Przedsiębiorczo-
ści, który 1 lipca 2004 roku 
powołał w Wałczu Punkt 
Obsługi Funduszu „Pomera-
nus” w celu wspomagania 
finansowego małych i śred-
nich przedsiębiorstw (MŚP) z 
powiatu wałeckiego. Fundusz 
powstał przy dużej pomocy 
powiatu wałeckiego i do dziś 
powiat wspiera jego działa-
nia na rzecz (MŚP). W okresie 
jego funkcjonowania biuro 
lokalne w Wałczu udzieliło 
323 pożyczek z poszczegól-
nych funduszy. 
Kolejną inicjatywą wspierania 
przedsiębiorczości w powie-
cie wałeckim było utworzenie 
Klastra Metalowego „Meta-
lika”. Powstał on w partner-
stwie z ówczesną Państwową 
Wyższą Szkołą Zawodową 
w Wałczu, firmami produku-
jącymi wyroby z metalu, a 
także z takimi instytucjami 
wspierającymi przedsiębior-
czość, jak Powiatowy Urząd 
Pracy (PUP), Stowarzyszenie 
Inicjatyw Gospodarczych 
(SIG), Północna Izba Gospo-
darcza w Szczecinie Oddział 
w Wałczu.

Jak wygląda współpraca z 
innymi samorządami?
Powiat ma niemal wszystkie 
warunki do stworzenia przez 
mieszkańców przedsiębior-
czego samorządu lokalne-
go. Wspólnie z władzami 
miasta i gminami powiatu 
wałeckiego podejmujemy to 
wyzwanie. Dzięki współpra-
cy władz samorządowych z 
organizacjami pozarządowy-
mi we wspieraniu przedsię-
biorczości aktywizujemy w 
ten sposób mieszkańców w 
dziedzinie społecznej oraz 
w biznesie. Powiat Wałecki 
tworzy dogodne warunki 
do kształcenia przyszłych 
fachowców w branży me-
talowo-maszynowej i wielu 
innych zawodach dla potrzeb 
naszego rodzimego przemy-
słu  w miejscowych firmach.

Nie wszyscy zdają sobie 
sprawę, że budynek, w 
którym znajdowało się 
kiedyś starostwo, był 
bardziej reprezentacyjny, 
bo dziś w nim znajduje się 
bank. Czy nie jest troszkę 
żal, że starostwo nie jest 
bliżej w centrum i w tym 
budynku co był historycz-
nie?
To prawda w budynku banku 
BGŻ Paribas mieściło się sta-
rostwo. Ten okazały budynek 
przed II Wojną Światową był 
wybudowany dla potrzeb 
starostwa. Po II Wojnie Świa-
towej do 1950 roku jeszcze 
funkcjonował jako obiekt po-
wiatowy w którym mieściło 
się starostwo. W pierwszych 
latach powojennych władze 
powiatu musiały się uporać 
z zorganizowaniem sprawnej 
administracji powiatowej i 
poradzić sobie z trudną sytu-
acją społeczno-gospodarczą.
Obecnie starostwo mieści 
się przy ulicy Dąbrowskiego 
17., w którym wcześniej był 
Urząd Rejonowy. Budynek 
jest siedzibą starostwa i 
władz powiatu. Dobrze nam 
tu.

Powiat Wałecki miał do 
tej pory 3 starostów jak 

już Pan wspominał. Nie-
przerwanie od roku 2006 
jest nim Bogdan Wankie-
wicz. Na początku gratu-
lacje za najdłuższy staż, 
ale jakby mógłby Pan 
jako najbardziej doświad-
czony starosta określić, 
jakie zadania powinny 
być w gestii starosty, a 
których nie powinno być? 
Jak powinno wyglądać to 
zaszczytne stanowisko, 
aby spełniało swoją rolę 
bardziej doskonale?
Co należałoby zmienić? 
myślę, że trzeba pochylić się 
nad zmianą struktury docho-
dów powiatów. Dla powiatów 
ważne były i są takie dzia-
łania, które służą mieszkań-
com. Należy pamiętać, że 
samorząd terytorialny (gmin-
ny i powiatowy) jest bardziej 
efektowny niż administracja 
rządowa. 
I na koniec chce powiedzieć, 
że rząd bardzo się bronił i 
nadal broni przed przeka-
zywaniem dalszych kompe-
tencji. Przykład nieodległy; 
Rząd realizuje różne zadania, 
zwalniając określone grupy 
wiekowe z płacenia podatku 
i zwiększając wolną kwotę 
od podatku, ale robi to w 
sposób nieuczciwy, zabiera-
jąc dochody samorządowi, 
jeżeli tak, to powinna temu 
towarzyszyć zasada rekom-
pensaty. Samorządy stale 
mierzą się ze stałym mecha-
nizmem zadłużania szpitali. 
Piszę o tym, bo taką sytuację 
powiat wałecki w przeszło-
ści miał. Mechanizm jest 
nieuczciwy ponieważ środki 
przekazywane przez NFZ  są 
nieadekwatne do kosztów 
udzielania świadczeń zdro-
wotnych. Wcale nie lepiej 
jest w oświacie. Do realiza-
cji zadań z nią związanych 
musimy dopłacać, ponieważ 
subwencja oświatowa nie 
jest w stanie pokryć rzeczy-
wistych kosztów związanych 
z prowadzeniem szkół.
Aby samorząd mógł się roz-
wijać i sprawnie funkcjono-
wać, musi mieć zapewnione 
środki finansowe adekwatne 
do zadań. Mam nadzieję, że 
parlament podejmie to wy-
zwanie i wprowadzi ustawy, 
które wzmocnią samorząd 
terytorialny na wszystkich 
jego szczeblach.

W najbliższej perspek-
tywie unijnej będą nowe 
środki z KPO. Powiat 
wałecki już się do tego 
przygotował. Skoro mó-
wiliśmy o przeszłości, to 
zahaczmy także o przy-
szłość. Czego możemy się 
spodziewać? Jakie nowe 
inwestycje?

Utworzenie Branżowego 
Centrum Umiejętności (BCU) 
przy PCKZiU, to przede 
wszystkim szansa dla mło-
dych ludzi, którzy kształcą 
się i będą w przyszłości 
kształcić  w szkole przy ul 
Budowlanych. To również 
nowe perspektywy dla osób 
aktywnych zawodowo na 
podnoszenie swoich kwalifi-
kacji  w branży budowlanej.

Życzę, aby plany się speł-
niły i dziękuję za rozmowę.

dokończenie ze str. 1

Powiat, 25 lat w samorządzie

artykuł płatny
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ROZRYWKA ROZRYWKA 
EXTRAEXTRA

Z kapelusza 
Janusza

ciekawostki

 
Zapytano chirurga, kogo najła-
twiej operować. Odpowiedział 
tak:
– Członka polskiego rządu. Nie 
ma jaj, nie ma serca ani krę-
gosłupa, a d**ę z głową można 
zamienić miejscami i nikt się 
nie pozna.

***
Przedstawiciel rządu przy-
jechał do małej mieściny w 
związku z wyborami samo-
rządowymi, na spotkanie z 
działaczami. Ktoś z sali wstaje 
i mówi:
– Panie polityku, mamy tu dwa 
problemy. Czy może pan je 
załatwić?
– Polakom wszystko mogę 
załatwić. Jaka jest pierwsza 
sprawa?
– Mamy nowoczesny szpital, 
ale żadnego lekarza.
hmm-zatrwożył się polityk 
-  sięga po telefon, wystukuje 
numer, przez chwilę z kimś 
rozmawia, po czym odkłada 
słuchawkę.
– Załatwione. Jaki jest drugi 
problem?
– My tu nie mamy zasięgu.

***
Nowy pomysł jednego z kandy-
datów do samorządu gmin-
nego: jeśli żona leży w łóżku 
jak kłoda, mąż będzie płacił 
podatek od nieruchomości.

***
W jednym z niewielkich miast 
Polski postanowiono postawić 
pomnik Chopina. Zrzuciła 
się na niego grupa przedsię-
biorców w podziękowaniu za 
zasługi. W czasie uroczystego 
odsłonięcia rzeźby, oczom 
obecnych ukazał się siedzący 
w fotelu… Burmistrz Miasta.
– Miał być pomnik Chopina! – 
dziwi się jeden z obecnych.
– Wszystko w porządku. Niech 
pan przeczyta napis na cokole: 
“Burmistrz słucha muzyki Cho-
pina”.

NASA na podstawie zdjęć 
Ziemi potwierdziło, że przyby-
ło zielonych areałów. Niewie-
le, bo o niecałe 5%, ale czy 
nadzieja nie stała się odrobinę 
zieleńsza?

Krajami, które najbardziej 
zzieleniały w ciągu ostat-
nich kilku lat są Chiny i 
Indie

Dąb (z niewiadomych 
przyczyn) jest gatunkiem 
drzewa najczęściej uderza-
nym przez pioruny

Miłorząb (z niewiadomych 
przyczyn) nie bywa trafiany 
przez pioruny

Najszybciej rosnącą rośliną 
świata są bambusy, które 
każdego dnia przyrastają 
nawet o metr

Przeciętna truskawka ma 
na swojej powierzchni ok. 
200 nasion – niedowiarkom 
polecamy przeliczenie w 
najbliższym sezonie tru-
skawkowym.

Co ciekawe, truskawka 
to jedyny owoc, którego 
nasiona znajdują się na 
zewnątrz, a nie w środku 
owocu.

Udowodniono, że zapach 
świeżo skoszonej trawy 
ma właściwości skutecznie 
redukujące stres

Największa bazylia osią-
gnęła zachwycającą wyso-
kość ponad…3m!

Rośliny nie lubią hałasu. 
Ogranicza ich rozwój i po-
garsza kondycję

reklama 
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Fill in the puzzle so that every row across, every column down and
every 9 by 9 box contains the numbers 1 to 9.

Easy Puzzle #1

2 3 9
3 7 6 8

4 1 3
8 2 7 5 9 4
5 4 2
9 4 3 5 1

1 5 2 7 8 4
4 9 3 6 5
7 2 9 4 1 6



Szanowni Państwo!

W związku z tym, że w nadchodzących wyborach samorzą-
dowych będę ubiegał się o Urząd Burmistrza Miasta Wałcz 
chciałbym przekazać Państwu kilka informacji o sobie. 

Mam 45 lat, jestem żonaty i mam dwoje dzieci. 
Ukończyłem studia ekonomiczne, które wyposażyły mnie w umie-
jętności analityczne i zarządcze. 
Od 25 lat pracuję w jednostce samorządu terytorialnego. 
Jako urodzony wałczanin doskonale znam miasto i jestem zwią-
zany z jego codziennością. 
Wałczanie (i nie tylko) znają mnie z boisk sportowych, gdyż przez 
wiele lat byłem sędzią piłkarskim. Sport i uczciwa rywalizacja 
były i są dla mnie ważne. 
Oprócz aktywnego spędzania czasu z rodziną, najpełniej realizuję 
się jako samorządowiec.
 Jestem osobą, która rozumie potrzeby i problemy mieszkańców 
i staram się je w miarę możliwości skutecznie rozwiązywać. Moje 
zaangażowanie  w działalność samorządową oraz doświadczenie, 
które zdobyłem jako Przewodniczący Rady Miasta, stanowią 
solidne podstawy do sprawowania funkcji Burmistrza Miasta 
Wałcz.

Jako kandydat na burmistrza 
postawiłem sobie szereg celów, m.in.:

1.Realizacja najpotrzebniejszych inwestycji drogowych i  infrastruktural-
nych.
2.Utworzenie spółki komunalnej zajmującej się odbiorem odpadów ko-
munalnych – obniżenie kosztów, realny wpływ na ład 
i porządek w mieście.
3.Likwidacja Stref Płatnego Parkowania.
4.Zwiększenie współpracy z samorządami.
5.Rozwój infrastruktury edukacyjnej i kulturalnej poprzez  inwestycje w 
szkoły i placówki kulturalne.
6.Współpraca z Radą Miasta.
7.Realizacja przez PKP remontu budynku dworca.
8.Realizacja przez GDDKiA budowy obwodnicy Wałcza w ciągu drogi 
krajowej nr 22.
9.Odbudowa nabrzeża jez. Raduń oraz rzeki Pilcy (potocznie-Młynówki).
10.Świadome i konsekwentne budowanie wizerunku miasta.

Chciałbym, abyście Państwo mi zaufali i udzielili silnego, demo-
kratycznego mandatu, który pozwoli mi jeszcze skuteczniej kon-
tynuować pracę na rzecz poprawy warunków życia mieszkańców. 

Zaufajcie Państwo mojej wiedzy, uporowi i umiejętnościom!  
Proszę o Państwa głos w wyborach, które odbędą się 7 kwietnia!

Maciej Goszczyński



IDŻ NA WYBORY 7 KWIETNIA

materiał wyborczy sfinansowany ze środków KWW Prawo i Sprawiedliwość



ZAGŁOSUJ NA PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ

materiał wyborczy sfinansowany ze środków KWW Prawo i Sprawiedliwość




